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LIVSFARLIGT 
Att dn'ck t" · • • • • .. a o~as onserad mjölk. Ja det är farli t 
Det ar vad hvsmedelsverket sä er o å g . 
Inte många har väl undgått deiatt m v ra~ .~ndetbara opastöriserade mjölk. 
totalförbud för handel å gå en a~g. mJolken och livsmedelsverkets lagförslag oIIl 

vor av opastonserad . "lk h 
Livsmedelsverket "fakta" so m10 . oc .. grädde. .. .. .. 

det kan inte vara sant att 
O 

a t" . m do~ .. grundar sitt forslag på är ren skar logn. for 
lad skald3'ur mm Och ft p s onserad m1olk är farligare än tex kyckling köttfärs, sal-

' . e er ett samtal d åd . ' . så 
är jag än mer övertygad om r me r givare och sakkunnig på Eldnmner 
missvar som han skrivit åt f" iv~medelsverkets lögn. Läs gärna ovannämda mans re-
Eldrimner har också skrivit ~~7:n~en Småbrukarna(se småbrukarnas hemsida)· .. _ 
~rukarna har givetvis också ett :s~var, dock ta~t me_~ läs gärna. Förenin~en fabod 
livsmedesverket i början m t ~lSs~ar. Vårt kara forbund LRF höll ju forstås med 
sitt remissvar. ' en og sitt fornuft tillfånga och gjorde en kompletering av 

" . .. Om 4-6 månader efter årsskiftet k . 
MJolkrevolutionen: naturens m t ommer Vl få ett besked i frågan. 

ing rekommenderar jag er att 1 .. es perfekta mat som du inte får köpa" av Jonas Colt-
. Glöm nu inte att byta u~s~.!ntressa~t och kul läsning. 
igen, minska miljöpåverkan . kallens kottbullar mot bönor .. I? ja Livsmedelsverket 

' mms a på köttet!! 

K .. k a .. . 
ra omann1skor: sä1i· er m ... 1k o •• 

Jo a at en stek! 
Anna Jans dotter 
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0 

INNEHALL 

Det har varit en galen höst! Galen för att man aldrig 
trodde man skulle behöva vara med om en så totalt kapsejsad 
bevarandepolitik från regering och myndigheter. Att man glatt 
förordade slakt på fjällkor på 60 och ?Otalet är ju en sak, det vis
ste vi, och dom visste inte bättre då. Men att idag över 20år eft
er Rio konventionen och alla andra konventioner som Sverige 
skrivit på sen dess, tvingas se att man helt misslyckas med att se 
långsiktigt på bevarandearbetet (som dessutom långt ifrån var 
bra som det var) är smärtsamt, mycket smärtsamt, galet smärt
samt! 

LIVSFARLIGT ....... . s2 
INNEHÅLL/REDAKTÖRSORDET 
STYRELSEN 

s3 
s4 

s 6-7 

Så många har tyckt likadant när vi hört av oss och rest 
frågan men ingen verkar kunna nå fram till makten (Eskil) och 
berätta så att han tar det till sig och förstår. Galet var ordet. Där
för markerar jag detta med den första bildlösa framsidan sen 
fjällkon började komma ut 1996. Jag hoppas det aldrig behövs 
igen. Men jag har fått så mycket vrede och förtvivlan skickat 
till mig via medlemskontakter att det måste ut på något sätt, vi 
måste få vara ledsna och arga och sen måste vi ta nya tag. Det 
här är för galet för att dom ska få vinna över oss . Därav en tid
ning med mycket text och kanske den mest tunglästa vi gjort. 
Planen var att den skulle varit glad och saluterat de 20år som 
gått sen Peder Jakobsson for iväg på första spermasamlingss
vängen, men Eskil förstörde det upplägget 

SOLVEIG HEDEN 
FJÄLLNÄRA KOMMITEN 
EVA KALLIN 
BBA2A2BB 

s8 
s9 

s 10-11 
SKRIVELSEN TILL 
JORDBRUKSVERKET s 12-15 
20 ÅR SEDAN PRF STARTADE s 16-23 

Nästa nummer när vi slickat såren under jul och nyår
shelgerna ska vi åter ta tag i framåtblickandet och de spän
nande saker som händer på kaseinfronten, i skrivande stund 
har för första gången kaseinkvaliteten på mjölken (oss veterligt) 
diskuterats på ett mejeristyrelsemöte i det att frågan varit uppe 
på ett seriöst sätt i styrelsen på Norrmejerier. Oro för sjunkande 
användbarhet på Holstein/SRB mjölk ur ostproduktionssyn
punkt är grundorsaken till att frågan väcks. Nästa nummer vet 
vi även hur det gick på Alebäck och ska ta tag i tjurredovisnin
gen i tidningen igen . 

Redaktör och 
Ansvarig Utgivare: 
Robert Nilsson 
Övre Svartlå 515 
961 98 Boden 
mobil: 070-663 21 92 
korn@telia .com 

Layout: 
Emma Nilsson 
N elsonstigen 10 
134 36 Gustavsberg 
mobil : 073-803 40 83 
emma.ingrid.karolina@ 
live.se 

Vi önskar er en god jul och ett gott nytt år! Håll ut och fortsätt 
kämpa!! 

Robert Nilsson 

Ps För den som vill ha lite självkänsla åter finns det att hämta på 
youtube, använd sökordet "so god made a farmer" Ds 

Tryck: Samtliga artiklar i Tidnin-
Kph Trycksaksbolaget AB, gen Fjällkon är författade ISSN 1401-7806 
Uppsala av redaktionskommitten Utgivningsbevis PRV nr 

0 

om ej annat anges. Asik- 21560 
Tidningen Fjällkon är ter framförda i signerade 
Svensk Fjällrasavels artiklar delas inte autom- Medlemsavgift: 
medlemstidning som ges atiskt av Svensk Fjäll- 300:- insättes årligen 
ut ca 4 ggr per år. Däre- rasavel, utan är för fattar- helst på Svensk Fjäll-
mellan skickas aktuell nas egna. rasavels 
info rmation ut. Annonser- Tidningen får i korta drag BG 5361-8070. 
ingen med radannonser i citeras om källan anges . OBS ! Skriv ditt namn och 
tidning och info-blad med Eftertryck är dock adress ! 
t.ex. "Köpes/Säljes" förbjudet utan skriftligt 
är gratis för medlemmar. tillstånd från 

Svensk Fjällrasavel. 
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STYRELSEN HAIR ORDET 

"JAG MÅSTE V,t\RA GALEN 
•• 

OM REGERINGEN AR KLOK!" 
Rubriken är hämtad från en sångtext gjord av 
Ronny Eriksson och framförd av Euskefeurat. 
Jag hamnar själv inte alltid på samma sida so~ 
Eus~;fe~rat värderingsmässigt sett, doIIl. ar 
nog amngen" för långt till vänster för att J~g 
s~a vara bekväm i det knät. Men döm om rnio 
forvå · 0 4 ep-nmg, sant kan ändra sig! Sen den 2 s 
tember då Kristian Olofsson från föreningell 
Sveriges fäbodbrukare i ett mejl uppmärksam· 
made mig/styrelsen om att regeringen beslu-

~~ .~tt -~et inte ska gå att förlänga en del :J 
llJostoden (däribland stödet för hotade ras u

som går ut 2013 till 2014 så känns plötsligt E 
skefeurats textrad som mycket adekvat! 

Jag får k" de tro . er anna att jag först inte kun 
mma ögon .. · ·1 att rna0 
frå . nar Jag läste Kristians meJ , å 

1 
n fmansdepartementets sida velat spara itt 

andsbygdsdepartementets budget har väl g g 
att Utläsa . . . n sva 
1 

sen tidigare och att v1 har e r 
aånh~sbygctspolitik vissie vi ju. Men att det.

1
V1~g 

s ar 11lan11 A . . . ar bl 1 
· · · · tt regermgen pnonter t-

mat och utan problem ser på när den irnPo\1 
::as från länder med betydligt sämre k0 ~.tr~g 
.. regelefterlevnad och djurskydd så att v1 i.d·u 
ar nere i 5001c ... 1 .. .. . . d vet v1 J · M O SJa vforsorJnmgsgra 1cet 
är an a~ser uppenbarligen inte att jordbr~ver 

en tillgång för Sverige eller att vi behO 
11

s 
en vettig · .. 1 .. inge 
politik o SJa vforsörjningsgrad. Reger vi bar 

ch tro verkar vara den att orn at 
phåenllgar kan vi alltid köpa mat från nåt anllorn 

en p 1·t·k . ·ker s 
1 

'. 0 1 1 som rimmar med polltl ro 
V
aad~t1gd varit hungriga eller haft föräldrar fsoort-

n et I .. · f' ns f · ovnga Europeiska länder in de 
arande gott om .. . en oro 

umb.. manniskor med minn os i 
E aranden och den brist på mat som fan all 
in~:01f: e~~er andra världskriget, där tar ro 

a latt på frågan . 

Alltnog, jag trodde ändå inte att man skulle 
gå på stödet för hotade raser! Det måste vara 
budgetens minsta post! Sammanlagt betalas 
det 2013 ut Smiljoner kronor till djurägare 
av samtliga hotade raser. 2miljoner går till 
föreningsstöd (tidningar, informationsmate
rial, mm.), samt 3miljoner finns att söka för 
olika projekt (till exempel de kaseinprojekt vi 
genomfört). Sammanlagt gör det att samhället 
satser runt lkrona och 40öre per svensk och 
år på den biologiska mångfalden på husd
juren!! Men den 28 september var vi kallade 
till Nässjö för en träff mellan lantrasförenin
garna och jordbruksverket och där framgick 
med önskvärd tydlighet att det var så illa som 
det såg ut. 

Sen dess har vi från föreningens sida försökt 
påverka och nå fram med våra synpunkter i 
dessa frågor. Det känns ju aningen surt och 
fruktansvärt onödigt att vi ska måsta ta tid från 
välbehövda höstjobb på gårdarna till att sitta 
och jaga människor med månadslön och ord
nade arbetstider för att försvara och förklara 
självklarheter. Jag vill i sammanhanget speci
ellt tacka familjen Runsten i Alsen och Sven 
Ahlberg i Lövånger, Elisabeth Avendano i Ar
gentina och Ivan Eriksson för all hjälp med 
telefonerande och kontaktande. Mycket hop
kokat och koncentrerat har detta hittills lett 
till att följande kontakter tagits å föreningens 
vägnar. 

Kontakt har tagits med ordförandena i Röd
kulleföreningen och Allmogekon för att få till
stånd en gemensam skrivelse i detta ärende 
till berörda myndigheter. Det verkar gå trögt 

fjälll<on 
och i skrivande stund ser det ut som om vi får 
skriva själva. 
Kontakt har tagits med WW'F som är chockade 
över budgetförslaget och försöker jobba via 
sina kanaler. 
Kontakt har tagits med Gun Rudquist på 
Naturskyddsföreningen som är helt med på 
noterna och jobbar aktivt för vår sak. 
Kontakt har tagits med LRF som inte vill "röra 
i lantrasstödet", man var rädd att det skulle bli
vit ännu värre och sitter still i båten. (kanske 
någonting att tänka på när medlemsavgiften 
ska betalas, man kan teckna ersättarförsäkring 
via sin skogsägarförening!) 
Kontakt har tagits med KSLA som är lika 
oförstående inför regeringens handlande som 
vi. KSLA tillskrev landsbygdsdepartementet 
i november 2012 med allvarliga påpekanden 
om den dåliga skötseln av de svenska husdjurs 
och växtgenetiska resurserna och fick svar så 
sent som i augusti detta år. Ett totalt "ickesvar" 
i stil med "god dag yxskaft" som bekymrar de 
kunniga människorna bakom KSLA. För den 
som vill läsa kan ni hitta skrivelsen och Eskil 
Erlandssons svar på hemsidan. 
Kontakt har med varierande framgång tagits 
med press, debattforum och politiker, där är 
det bara att konstatera att det inte är lätt att nå 
fram. 

Vi vill be alla medlemmar att försöka dra i de 
"tåtar" ni har och föra upp frågan så mycket 
ni kan, vi kan inte bara lägga oss ned och dö 
och ge landsbygdsbelackarna den glädjen! 
Nej Fjällrasen är fortsatt värd att kämpa för 
och alldeles för viktig för att politikerna ska få 
slakta den utan motstånd, vi får fortsätta försö
ka rädda den även om regeringen gav oss en 
rejäl "pungspark" denna gång, det är bara att 
bryta ihop och komma igen!!! Har du ideer om 
hur vi fortsatt ska jobba med frågan så hör av 
dig till styrelsen snarast!! 

Robert Nilsson 
Ordförande Svensk Fjällrasavel 
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27 ÅR SOM SÄTERBRUKARE 

SOLVEIG HEDEN 
Tl'llverkning av getmessmör. k 

Foto: K. Göran Eri sson Foto: K. Göran Eriksson 

~ K 0 ebolssätern. 
Fäbostudenter pa ar Foto: K. Göran Eriksson 

Värmlands fjällkoklubbs årsmöte 2013. .. . 
Foto: K. Goran Enksson 

Slåtter på Kårebolssätern. 
Foto : K. Göran Eriksson 

F'ällkorna på väg hem efter närverlurshemkall~ing. 
1 Foto : K. Göran Enksson 
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INFORMATION FRÅN 
FJÄLLNÄRA KOMMITTEN 
Fjällnära träffen 2014 
Vi planerar att som vanligt ha en t .. ff 
h 1 

. ra andra 
egen 1 mars . Program eller plats a··r .. . 

b .. .. annu mte 
estamd. Kom garna med förslag på 1.. . 
1 t d .. 

1
. amphg 

p a s me nar 1ggande utflyktsmål V h . 
t ·11 h ft t ·· ff å · 1 ar h1t-1 s a ra en tv gånger i Evertsb D 

å .d erg, alar-
na, en g ng v1 Hornborgasjön, Väster ··u 
och senast på Gräsö i Roslagen. go and, 

0 

Arsrapporten 
Nu är det snart dags att lämna in å t 

t h .. d 
1 

. re s rap-
por om an e ser I besättningen v· ·11 .. 
kil b · 1 v1 sar 

s t etona vikten av att meddel .. -
·d f.. ··1· · a ny agare 

v1 orsa Jmng av livdjur, så vi ka holl .. . o n a a vårt 
agarreg1ster uppdaterat. Arsrapport 
k . sundedag 

ommer att skickas ut vid årsskift t 
·· 1 dd e men kan aven a as ner från hemsidan. 

Fj~llnära tjurfamiljer . 
Sene~ om fjällnära tjurfamiljer tar en tillfä~llg 
paus 1 det~a nummer av Fjällkon. Fortsättninq 
planeras 1 nästa nummer av fjällkon och da 
med tjurarna efter Pulax från Biellojaure, .Arne 
och kronprinsen med flera. 
.. 
Ovrigt 
T Jurar som ska stambokföras bör ha en staJll· 
bokf" d "'r or moder, men ett absolut minimikrav a 
att d t f e . mns ett hypoplasi-intyg på modern, 
~aturhgtvis ska även tjuren i fråga ha två 
-~ka stora normalt utvecklade testiklar. Du ska 
~ven ta ett DNA-prov som visar att härstarnn· 
mge ·· · n ar verifierad. Det innebär att både tju-
rens far och mor måste vara DNA-typade, 
Samtliga d t · t'urar e senaste decenniets semID J 
~~h Al~b~ckstjurar är DNA-typade, är fa?ern 

semmt1ur är det alltså bara att komrna ihåg :tt DNA-typa modern. Ditt lokala Växa-ko~-

FJÄLLNÄRA SEMINTJURAR 
2013 

~:~g~:la ~usdjursföreningen) kan hjälpa i~ 
d .. . nar de kommer och seminerar e 

P.
T~it~1r;ar~ti=llq:,ä:ncr::h:· m~a flö1~· a~ll~ni.~än~a~nv~äind~n~in~'"~n· ·~· ~~~----r_a_khg hets unders o·· ker hos dl. g. . 
N 

'" me1 an 100 clo· ·)· 
amn Stamboknr Kod . U sei . lD 

Munte r 681 4 7 lll rsin·unq Glöm inte att skicka ·11 
-525 100% Li ,h Ti I" t 

~1;;:~ :::~~ 7-5:c7 wo% KöM Mt~~~;:~ie betäckningsraporter 
1 

7 -5'5o 1 oo~:, B.1· Kl h 
1003 H j,irt,:, r 
10·21 Kronprinsen 
16 Benj,1111in 
37 Eskil 
3 Ru11c1r 
3 Billy 
7 Sc1qc1r 

1034 Li nus 
I Luke1s 
70 11 lvfo rk 
15 Link 
1039 Sir John 
16 Sku99,111s Görc1n 

2001(1 
20(180 

20094 
'.:!OU95 
20 112 
'.!00% 

2470 1 
24703 
'.!4707 
247 jfj 

'.!471 3 
24719 
'.:!4720 

öve r usd1'ursföreningen. 7-7oe 50% Bi 50% KöM Pui,,x fÖ[e 
7-7eu 75% Bj '.!5% KöM Klöve r Skall göras senast 
;:;~;_.J 50'\, Lhzb 511% KöM Pulc1x kalVnl· 

100% Fd Munte r ng' 
7 -797 r--•,o, LI 

)v 10 ·11J ::!5~,o Fel 1201 B. - r:5 Pricken 
7-80fl 440· "' I 

· '" Li1b 38% Bj 12% KöM .·o· _ Munte r 
7-819 50% Fd 47% Lhb 3% Fidll 6,., Fjiil! - Klöver 
7-8'.c'I 7 50; B'J 190, LI i' f> 
7-8.'.', 7 ... , I •• i l) )b 5%, Fj(ill r)IJI V - _) ricke n 

~ f)3U '. B' . .,/: f) / .... ' 'J f F 
7-845 .·· "' 1 _ ,).n Fm 9% Lhh ,·,o, F··u . - ·'ulc1x 

I/)~;. Li1b 19% KöM l'.!% 1t "Je1 1~ Puh1x 
7-850 5()" K" ') C < I ---r;-J~-__J 
7-Bf>l:i .. . : ~J 

1
.~ ~ ,.) :~. L11b '25 ~~) Fr:1 · _ ~ uliu s 

bO~., Ko '.!8'!~ Lhi, 12'' ' F I - G Prkk.,11 7-875 t:()U ' IO ( ' · 

'' ·" Fel '.:!5% BJ. l '' 50 · LI.I . - I) Prir·ke 11 
-, .. , O l ) l'...!,5% KtM . -

. ...:!....___ Brunt8 

T11u,n endast för riktade pauungar efte. 1 . 
från liällnärn konunitten (50-lOO doser/ mec givande 

Namn Stamboknr K 1 
7-5~13 l 1JO% Fd Tiurliuie 

20(1fj R,,smus '2(J(Jl 3 
7-727 !!JO% Fd L:1b,1n .._____ 
7-765 7• Brunt<c- -

,:,% Lhb ~5'Yr. B.i· 
J ulius -

3053 Mcirkisen 20070 

Tiurnr i crenhank (mindre än 50 doser) . . .. -

PN~a~~I~=~~~~~~··il~s ~ai~as~. f.Q!o1l· h~·ai~nt;id~·=:----.-----Stamboknr Kodnr en . 
2 C rl,llt- Urs runc 

J ulius 
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EVA KALLI N TILL VI LA 
En av fjällrasens varmaste och tappraste före
språkare har stilla lämnat oss efter ett långt 
och strävsamt liv. 

Det finns så många människor som satt spår 
hos mig när jag hållit på med allting runtikring 
fjällkorna. En av dessa människor som berört 
mig på djupet var Eva Kallin Rössjö Sidensjö, 
som på så många sätt personifierade fjällko
bonden! Därför var hon en av dom jag valde ut 
att vara med på omslaget till Fjällkoboken. Jag 
träffade på Eva första gången 1993 då vi via 
projekt rädda fjällkon tog kontakt med ett antal 
bönder som hade fjällkor/SKE med avvikande/ 
äldre härstamningar som vi ansåg viktiga att 
få med i aveln på nåt sätt. Det behövdes inte 
pratas länge för att Eva skulle vilja vara med i 
det arbetet och när jag senare besökte henne, 
och lärde känna henne lite mer så gick det inte 
att låta bli att känna stor respekt för henne och 
hennes livs verk. 

Hon föddes på gården i Rössjö den 26 septem
ber 1924. 1947 gifte hon sig med Sven Kallin 
och tillsammans fick dom barnen Sven-Olof 
och Kerstin. 1962 tog dom över hemgården 
som då hade 5kor och fortsatte driften. Maken 
fick sockersjuka och orkade inte arbeta som 
förut och Eva fick då välja mellan att öka på 
besättningen eller ta ett fabriksjobb utanför 
gården. Hon sa till mig när vi träffades första 
gången att hon "hellre skulle gå till skogs och 
gnaga bark från träden med tänderna än att 
ta ett fabriksjobb". 1975-76 byggdes lagårn ut 
till 12kor plus ungdjur. Maken Sven avled re
dan 1985 och efter det drev Eva gården en
sam med hjälp av sonen Sven-Olof med familj. 
1999 vid 75års ålder lämnade Eva över driften 
till sonhustrun Marie . 

Familjen blev tillslut stor och bestod vid hennes 
bortgång även av barnbarnen Therese, Jose
fin, Simon, Pär, Jessica, Mikael och Camilla. 

Samt barnbarnsbarnen Leya, Line, Benjamin, 
Nellie, Gabriel, Felicia, Olivia, Hugo och Jes
per, alla hade en särskild plats i Evas hjärta. 
Där fanns även fjällkorna fast förankrade och 
katten "Musse" som var "mannen" i hennes 
liv de sista 18åren. 

Hon avled stilla och lugnt den 27 augusti i 
år, hemma i sitt hus som hon önskat sig, med 
barnbarnet Josefin vid sin sida. Hon han med 
att se den 5e generationen kvinnliga "gårds
basar" i följd ta över driften och fjällkointresset 
på gården. Vi lyser frid över hennes minne. 

Robert Nilsson 
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Det är så vi vill ha det med våra fjällkors 
kaseiner, BBA2A2BB! Vi vet ju redan att 
fjällkons mjölk är i särklass bäst ur ost å fil 
synpunkt. Nu har vi fått förmånen till ett 
litet ~idrag från jordbruksverket. Vilket gör 
~~! v1 -~u k~mme~~unna ta reda på 100 fjäll/ 
fJallnara djurs mJolkproteiner. Få svart på 
vitt hur det står till med dessa 100 individe 

···1k rs mJO . 
Alla snöar vi in på något ibland so 

in~:,ess_era~ oss, i mitt fa
0

ll vart det fjällko: 
mJolkija hte annat ocksa). Förra somm 
f. k . d I aren 
1c Jag me vans hjälp kontakt med To 

B t .. o S mas 
ergs rom pa LU. Vi började diskuter tt 

DNA test utifrån ko hårstrån. Jag fick s~c~ 
in hår från mina fjällnära djur, ca 6 mån d a 

f . k. a er senare 1c Jag svar. 

. Alltså ~var !rån ett labb som SLU tar 
tid. Testmatenal tran utlandet måste beställas 
forskaren Tomas måste förstå vad vi vill t ' 

h r· ve a 
oRc b varNo~,

1 
samt en hel massa tid måste fortgå. 

o ert 1 sson lyckades under tiden f O f o . a ram 
1~0000 tran Jordbruksverket, bestämma vilka 
dJur som ska testas(i första hand intres t 

1 d . ) fo san a 
ave s _JUr , a dessa kobönder att rycka hår 
från sma kor, sammanställa allt och sä d · 
till SLU. n a rn 

Där är vi alltså nu alla hårstra0 n ·· o .. ' .. . ar pa 
plats. OCH vad hander nar Jag i da 1511 

• 
0 k 11 1·· g 1 

n~_ger a o ar aget med Tomas Bergström 
NAR kommer svaren?? Ja, jo vi har ·u .. ' 

k t tt .. h.. o J ratt 
myc e a_ gora nu ar pa husdjursgenetiska 
laboratonet. Jag tar orden ur mun på h · 

t d t ·· 11 h.. f.. an, Jag ve , e ara a ast ader som ska sa··k t .. 11 · ers a as 
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nu fram till årsskiftet. Fjällkon får vänta igen .. 
Ja'. Ja._de~ som väntar på något gått väntar al
dng for långe. Faktum är att den här under
s~~ningen är större än jag insett från början, 
FJall~on ska bli ett forskningsprojekt gällande 
k~serner, vi kommer få våra kor testade när det 
ga.ller alla varianter av Kappa kasein ,Beta ka
sern och Beta lactoglobulin. Förstå forskarens 
språk .. · ·· .. att ar rnte latt nar man är en bonde, rnen 
det här är stort ock bra det förstår jag. Projek
t~t ~om1;1er ta tid , arbetstid alltså inte bara ~tt 
vi_far sta åt sidan å vänta. Sia om tid är enlig~ 
~rn erfarenhet svårt, men till våren -14 har vi 
forhopP,ningsvis svar. 
. Ar det här så viktigt kan man då fråga 

sig. JA det är det. Lånar Roberts standard ord 
ang. fjällkon 

_Fjällk~n är UNIK. Och hon är det, 
~n vi nu med hjälp av detta projekt få ?.0; 

Ti menterat det vi redan vet är det guld var . 
om en byggsten för fjällkons bevarande sa~t 

att hon ska f O 
•• • o du gar-d a en storre plats 1 vara la 

ar: ~ennes mjölk ska tas väl omhand på våra 
:.eJener som ska ta till vara på den i särklass 

asta ostmjölken i Sverige. . 
Nä · ··1· nde· K r vi pratar kaseiner så är det fo Ja 

ap~~ kasein - bästa sorten är BB, vilket ger 
ett storre st·· 
B t . orre ostutbyte per kg mjölk t 

h
:
1
a kasern- bästa sorten A2A2 här gäller ctett 

a san ho ' åta 
få f s oss som dricker mjölken,sv r···iv) 

ram vetenskaplig information(googla sJa . 
man vet d k ·· 1rJ.1 e v . . oc att när vi dricker den sa dl 

anationen AlAl .. . o tarw k b nar enzymerna 1 varan 
s a ryta ner Al mjölken bildas ett ärnne sortl 

fjälll<on 

Ko med nästintill perfekta kaseiner BBA2A1BBVi får dock ej glömma de "vanliga" avelsurvalen, bra om kon 

ga•r tt · ··1k ·· f .. h d' Foto: Anna Jansdotter a m10 a, mer an or an . 

liknar morfin, kasomorfin. Detta sker ej i A2 
mjölken 

Betalaktoglubelin- vassleprotein, bä~t 
är BB varianten fermenterade produkter tex fil 

I O 

blir bättre med BB varianten. BB ger ocksa en 
bättre kvalitet på kappakaseinet dvs mer ?st. 
Mejerimaskinerna blir också lättare att halla 
rena med en BB mjölk. Läs gärna mer på hem
sidan ang. kaseiner och googla runt lite. 

Fjällkons mjölk har ju som vi alla_ v~t an
vänds sedan mycket länge ända fram till _i dag 
i en sluten kedja. Kvinnan som gör ost, fil och 
andra produkter av kons mjölk, det är hon som 
går till tjuren å får sin ko betäckt. Dvs om kos
sans mjölk är prima annars går kon till slakt! 
Det här avelsarbetet är redan gjort sen ur
minnes tider man hade inte råd med en ko 

I 

med felaktig mjölk. . 
Våra förfäder lade grunden till den-

na mjölk, tappa inte bort den bland höppro
ducerande Holstein. Låt oss ta tillvara pa des
sa underbara egenskaper. Rädda fjällkon och 
dess MJÖLK! 

Ärade jordbruksminister (tar för givet att 
du läser detta, Eskil) sätt dig in i detta en uns 

och du kommer att förstå att denna ko måste vi 
värna om, hon är mer än värd att kallas utrot
ningshotad ras med mervärden för framtiden. 
En koncentrerad mjölk med UNIKA egens
kaper. Hur va det, Matlandet Sverige-i särk
lass bra mat!! Ja varsågod, ta väl hand om det 
vi har. 

Jag Anna Jansdotter ägare till 10 fjäll
nära djur har skrivit detta och hoppas få åter
komma ang. dessa kasein er. 

Anna Jans dotter 
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IBLAND NÅR 
MAN INTE 

RIKTIGT FRAM! 
Över~~~iften är . minst sagt en underdrift 
och folJande skrivelse och svar är sånt som 
man som ordförande för en förening är klu
ven till att publicera i en medlemstidnin 
En medlemstidning vill man använda till a1i 
entusiasmera och stärka medlemmar, och 
därigenom främja saken som föreningen job
b.~r för, men samtidigt kan man inte blunda 
for problem som vi har att tampas med. Eft
ersom tidningen går till flera offentliga sam
lingar så finns det även ett värde av att doku
mentera en historieskrivning för eftervärlden 
och eventuell kommande forskning. 

I fjol höst var det riktigt motigt med lönsam
heten för mjölkproduktionen, och hade varit 
det en längre tid. Vi såg detta på ett stad · t 
minskat antal fjällkor i kontroll (även siB 
och rödkullorna minskade), trenden har varit 
svag~ vikande i. ~ånga å_r men ifjol hoppade 
det till nedåt re1alt och v1 kände oss tvung 

o • • na 
att reagera. Sa v1 skickade in en allvarligt fo -
mulerad skrivelse till _jordbruksverket. Tyvärr 
har det hoppat ytterligare rejält nedåt i an
talet kontrollerade fjällkor även detta år 
. db som 
JOr ruksverket tog på sig att svara på skriv-
elsen och ~~rför kan man inte nog beklaga att 
:arken politiker eller tjänstemän bryr sig och 
mser vart det barkar med fjällkon och rödkul
lan som mjölkko. Tyvärr är det som skrivn · _ 

f - dl m gen orme ~r ännu mer aktuellt idag och efter 
det att regenngen hanterar stödet för hotade 
raser som man för tillfället gör så är det svårt 
att se hur utvecklingen ska vändas. 

Man kan heller inte låta bli att notera d 
b . t o k k o en ns pa uns ap och mal som känneteck 
. db k nar JOr ru sverkets arbete med bevarande av ho -
tade raser. Det känns som om man utan en-

12 

gageman~ s_itter och handlägger sina ärenden 
utan att nktigt bry sig om hur det går i slutän
dan. _Att det inte på jorbruksverket finns en dis
kuss:on kring användandet av mjölkraserna för 
att __ sakerställa kvaliteten på det man är satt att 
skata bevarandet av är klandervärt. Att man är 
så osäk~_r och okunnig att man pratar med "an
dra ra~foreningar" i frågan som ju överhuvud
taget mte har med saken att göra är bekläm
mande. Bevarandet av de olika hotade raserna 
måste ses individuellt efter de förutsättningar 
de har och den nytta de ger. Vi som jobbar med 
raserna och har att hantera problematiken i 
Vfildag - . ha . en ar dom som har kunskapen och vi 

r ~isat var problemet ligger för fjällrasen och 
anvisat en väg ut ur dilemmat. 

Efter 25år b · g hu ... s ar_ ete med fjällrasen undrar Ja 
K r f~ fJallkor 1 kokontroll det måste bli innan 

atarma Gielen och G ··t F .d o . dbruks-verk t ,, .. . o e n pa JOr ... 
. e . . f~lJt utvecklingen färdigt" och s1a1va 

tar mihahv till att vända utvecklingen. 1960 

~:n~s det 14173 fjällkor i kontroll. 1970 fanns 
0~79st. 1980 fanns det 2791 och då hade 

~orsnmgsaveln slagit igenom så det verk
liga antalet var ännu mindre 1990 fanns det 
2538· .1995 fanns det 2222. k 2000 fanns det 
2.154 1 kontroll. 2005 hade det minskat rejält 
~111 1685 och 2010 fanns det 1254. Vi skrev till 
Ji°iiiruksverket för att det hade gått ned till c~ 
k kor 2012 och i år föll talen till 873 kor 1 

tontroll. På Bår har antalet kulliga kor i kokon-
roållen minskat med nästan 5001 "" Hur länge 

m ste K · 10
· · · · 2 

O 
h atanna och Göte studera de siffrorna· 

c vad tänkte Eskil på?? 

Robert Nilssoil 
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121122 SKRIVELSEN TILL JORDBRUKSVERKET 
Svensk Fjällrasavel har under flera år fört 
fram synpunkter på att utformningen av 
ersättningen för hållande av hotade raser 
måste ändras, och stödnivån ökas för att be
hålla bruket av de hotade svenska nötbos
kapsraserna som alla är av mjölktyp. 

Vi som i dagligt bruk använder oss av hotade 
raser i mjölkproduktion ser med oro på den 
ändrade karaktär som raserna får när man 
slutar använda dem i den ursprungliga "in 
situ" miljön, som för alla ursprungligt svenska 
nötboskapsraser inbegriper mjölkning under 
pågående laktation. Ändrar man på bruket av 
korna så uppträder redan i la och ännu mer i 
2a generationen hanteringsproblem som dels 
via miljö men även synbart via epigenetiska 
faktorer riskerar ändra på de djurslag vi säger 
oss vilja bevara. Detta märks väldigt tydligt om 
man tar in djur som hållits och vuxit upp som 
dikor till en mjölkbesättning. Att mjölka in en 
~ikouppfödd kviga är många gå~ge~ i prak
tiken en "nära döden" upplevelse, 1 manga fall 
är inte uppgiften ens möjlig att genomföra och 
lyckas man har man ändå oftast ett nervöst och 
svårhanterbart djur under flera laktationer. 
Utan att säkerställa en brukbarhet i bevaran
deaveln är risken stor att vi "tappar ut barnet 
med badvattnet" och står med i praktiken ob
rukbara raser den dag vi åter behöver sätta en 
större del av den genetiska mångfalden i bruk. 

STORA SVÅRIGHETER I DAGENS MJÖLK· 
PRODUKTION! 

Att den ekonomiska situationen idag är svår 
~ör största delen av Sveriges mjölkbönder är 
1~_gen nyhet. För fjällrasens del är det e~ __ extra 
borda eftersom den mjölkande kärna av fJa~lkor 
anslutna till kokontrollen som vi i praktiken 
helt baserar vår bevarandeavel på nu minskar 
oroväckande snabbt. I princip finns dessa kor 
På ett 15-tal gårdar med 10-50 fjällkor på :'ar
~era. Under 2012 har två gårdar med storre 
fJällrasbesättningar satts ut för försäljning 
då bankerna inte längre vill fortsätta låna ut 
Pengar. Fjällkorna har inte varit ett "köpargu
ment" i de försök till försäljning som gjorts och 
det står ganska klart att när väl en sådan kom-

mer till stånd så försvinner fjällkorna från des
sa gårdar. Ett par av de större fjällrasgårdarna 
brottas med mycket stora skulder. Ytterligare 
en besättning som varit tongivande och bestått 
bevarandearbetet med dryga dussinet "Ale
bäckstjurar" riskerar att till våren upphöra 
på grund av bristande lönsamhet och utslitna 
höfter på brukaren. Inte i något fall finns po
tentiella övertagare av driften. 

FJÄLLRASEN TAPPAR KOLINJER/MODER-
LINJER I SNABB TAKT! 

Ett annat problem som snabbt gör sig gäl
lande är att fjällrasen med ett allt minskande 
antal användare tappar kolinjer i kontinuerlig 
takt, vilket försvårar bevarandet av rasens ge
netiska bredd. Dessutom hålls på alla större 
fjällrasbesättningar ett stort antal kolinjer 
som bara består av enstaka upp till halvdus
sinet djur. I många fall med härstamning be
lagt 50-80 år tillbaka i tiden i kokontroll. För 
varje besättning som upphör ökar pressen på 
de kvarvarande att försöka ta över åtminstone 
enstaka kor av sällsynta linjer för att inte des
sa ska tappas bort. Därför finns det idag ofta 
dryga dussinet kolinjer i en 40kors fjällras
besättning och i enstaka fall ända upp till ett 
20tal kolinjer. Det säger sig självt att mycket 
av den genetiska bredden på kosidan av fjäll
rasen nu hänger på en mycket skör tråd. 

MEDAN GRÄSET VÄXER DÖR KON! 
Bevarandet av fjällrasen har på många sätt 
varit framgångsrikt sen starten av "Projekt 
Rädda Fjällkon" 1992. När projektet startades 
fanns en stor brist på tjurmaterial av. 1990 
fanns endast sperma efter 18 fjällrastjurar för 
allmän användning, dessa stammade ur 8 av 
fjällrasens tjurlinjer/familjer. Idag finns sper
ma att köpa för vem som helst efter över 100 
renrasiga fjälltjurar ur rasens samtliga 19 tjur
familjer. Fjällrasen har breddats genetiskt till 
en ras som på tjursidan i mångt återtagit den 
genetiska bredd den hade innan korsning
saveln som höll på att ödelägga rasen under 
-70 och -80 talen. Vi har trots att det sades vara 
omöjligt lyckats behålla och i någon mån öka 
fjällrasens avkastningsnivå under de gångna 
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fjälll<on 
20 åren. Vi har även kunnat d k 
fjällrasen har en unikt bra m ?öl~menter~ a~t 
~ynpunkt och att de goda eger{ska ~r me]en
mom rasens hela bredd med . p rna fmns 
för de fjällnära där inavelsprob~~::t~;dantag 
nat ut anlagen. Vi har dock i'nte k en tun-. ,, unnat "ka ·-
tahsera dessa anlag via att få b"tt PI 
fjällrasmjölken . a re betalt för 

Baksi~an av breddningsarbetet .. 
naturhgt att fjällrasen avkastnin ar .. h~lt 
halkat efter de andra m1'o"lk gsmass1gt raserna so 
1990 kunnat fortsätta avla pao m sen mesta m"·1 · 
avkastning parat med b1'beholl OJ iga a na eller f" b" 
trade brukningsegenskaper D tt . or at
d 11 o . e a ihop m d 

en a t fortgaende storleksration 1 · . e 
som sen 1990 tagit bort 3 av 4 "'lka isermgen 
t .. mJo produce 
er gor ~tt fjällrasens attraktionskraft . . .. n-

produkt10nen minskat. 
1 

mJolk-

1990 hade de olika raserna en 
ning O f"l' d · o medelavkast-pa o Jan e mvaer. 

SKB/Fjällras 5779 kg ecm 
SJB 6286 kg ecm ' 507 kg mer än f' .. 
SRB 7315 kg ecm 1536 k .. Jallrasen 
SLB/Holstein 7 405 k~ ecm i6~;rkan fjäll~~sen 
rasen ' g mer an fjäll-

2008 hade raserna avkastnin . .. . 
SKB/F"'ll g enligt folJande 

Ja ras 5958 kg ecm 
SJB 8127 kg ecm' 2169 kg mer än f" 
SRB 9102 kg ecm' 3144 k me .. J~~lrasen 
SLB/Holstein 9606 kg ecm ~642r :n fJall~~sen 
rasen ' g mer an fjäll-

Det g~r ~tt på i runda slängar 20 o 
SJB gatt ifrån fjällrasen med .. ar så har 
SRB med dryga 1600kg och SL;;:a; l!OOkg, 
2017kg. Utvecklingen har h 11 _o stem med 

o o e er mte sta 
av aren tran 2008 till idag. Att s.. nnat 
ekonomisk värde på denna atta ett fast 

å t d
o merproduktio " 

sv r a det varierar med fetthalts ~ ar 
och protein betalning i olika m . .f .?etalmng . eJen orenin 
men att skillnaden i bruttoi'nt"kt gar, a per bå "k 
med 5000-7000 kronor per år b s o at 
t 
o . , eroende på 

s ar tydhgt. Nettomässigt kan d t ras, 
att skillnaden per bås och o . .. e .. uppskattas 

.. ar Jamfort m d f' " 
rasen okat med 3-5000kronor b e Jall-
f d 

· eroende på 
o nng. I en 40kors besättn· ut-

f 
.. ·11 mg som ba h 
Ja kor motsvarar nettoförlusten 'äm .. ra ar 
andra raser i stort sett idag d J fort med 
lantarbetar lön. rygt en halvtids 

14 

NÅGOT MÅSTE GÖRAS SNABBT' 
Svensk F"'ll · nade .. Ja .. rasavel kräver inte att hela skill-
mJ· ölkn 1 mtakt mellan fjällrasen och de andra 

raserna sk k . drag D .. a ompenseras med ökade b1-
. et ar dä f" · skill d . . r or v1 bara för fram den ökade 
na 1 mtäkt O 

gångna 
20 

o per bas/ko som skett under de 
Vi ha t . aren som bevarandeaveln pågått. 

r ag1t vårt . full h . ansvar 1 att föra en ansvars-
oc i mån arand ga stycken framgångsrik beV-

eavel på f .. 11 .. det b Ja rasen men gensvaret for 
ar etet up 1 . V h P evs nu som minst sagt l3umt. 

1 arenalltold sköt 
11 

a rande lantbrukarkår som ska 
a a t fler k . . f" 

att rädda f.. or 1 en allt sämre ekonomi or 
mycket få J~l~~sen åt framti~en. Vi har_ -~yvärr 
besättnin a y ad: nyetableringar av fJallras
få ,, . g r de sista 10 åren. Arbetet med att 

vanliga" b" ... är hell 
1
o onder att våga prova f3allrasen 

er angt · f O 
• • t nås v · o . 1 ran framgångsrikt. Samt1d1g 

1 av as1kte f å att stöd t . .. r r n annat bevarandehåll om 
e 1stallet sk .. k · te tillnär 

1 
. a o a för djurslag som ID 

me sev1s k .. . mJ.ölk . raver den ansträngnmg som 
produktion k .. t'll de ök d en raver för att leva upp 1 
an e ford · · · ing som . . rmgar på kvalitet och cert1tier-

att dett 1?eJenerna ställer upp. Vi konstaterar 
a ar en ek · h att st .. d .. vation som inte går ihop oc 

o et for att b k "t boskap ru a de svenska hotade no -
sraserna som d ... lk d .. måste 

upp subst . e mJo raser e ar 
antiellt f" k vara fram å . or att bevarandearbetet s a 

Skull .. g ngsnkt och hållbart för framtiden. 
e stodet fö h tar ha" n r otade raser öka utan att man 

syn till b k d 
stor sannolikheru and: t av dem, kommer ~e _ 
rasen fo" . t ytterligare mJ'ölkkor av f3all 

rsvmna · d bevarand som d1kor ,med en haverera 
eavel som ofrånkomlig följd! 

Vi f " o oreslar därf" tt 
stödet f" h or med stöd av ovanstående, a 
djurenhort otade raser ska öka till 4000kronor/ 

e per år f" ... ·11 ko-
kontroll or mJolkkor anslutna t1 
Ett be en av raserna Fjällras och Rödkulla, 

varandearb t ·nte 
inbegriper m·.. e e av nötkreatur som 

1 

i kokontrolle~olkp~-~~uk~_io~ och medlemsk:~ 
kan följa u ' omoJliggor 1 praktiken att m .. 
pande 

O 
hpp hur bevarandearbetet fortgår lo-

c att SJ.ukd .. riga brukseg omsresistenser och ov 
enskaper inte tappas bort efter vägen, 

. Svensk Fjällrasavel 
via Robert Nilsson ordförande 

och Robert Eklundh, vic~ ordförande 
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131104 SVARET FRÅN JORDBRUKSVERKET 

Dnr 36-11383/2012 
Stöd f" b 
I 

or evarande av hotade husdjursraser 
er skrivelse som vi tog emot på Jordbruks

~erke~ den 22 november 2012 ger ni en 
esknvning av läget inom fjällrasen och den 

utveckling ni ser vad gäller fjällrasens konkur
rens- och attraktionskraft i svenskt mjölk
produktion. För att motverka den negativa 
~tvecklingen föreslår ni att stödet för hotade 
d ~sdjursraser ska höjas till 4 000 kronor per 
)~renhet och år för mjölkkor av fjällras och 
O kulla anslutna till kokontrollen. 

Bur arbetet med att bevara den biologiska 
~ångfalden bland lantbrukets djur ska lång
;1åktigt säkerställas är en ständigt lika aktuell 
r ga. 

~e redskap i form av pengar som finns till för
l ogande finns huvudsakligen i det svenska 

I a~cts bygds_programmet. 
et tekmska underlaget till nytt landsby-

~dsprogram 2014-2020 föreslår Jordbruksverh~\ a~t ersättningen för hotade hus~jurs~~~er 
J. till det maximala beloppet som ar moJllgt 

enligt EU:s förordning . Detta belopp är 200 
~Uro per djurenhet. Om detta skulle bli verk
;g~et s~ulle det innebära en ökning f~~n 1 
kl' kr till 1 800 kr per djurenhet. Av foren-

ingsskäl föreslås samma belopp till alla raser 
~:h alla kor oavsett om de hålls för mjölk eller 
k. ottproduktion eller om de är anslutna till ko-

ontrollen eller ej. 

~ur en högre ersättning till kor i kokontrollen 
s lille utformas rent tekniskt är inte närmare 
Utt.~ett. Ett skäl till detta är att valet att utnyttja 
S Odr . 
d 

amen fullt ut, som gjorts i det tekmska un-
erlaget · .. h " e .. , mte också ger utrymme for en ogr 

ersattning för kor anslutna till kokontrollen. 

Besk d · d e et till Landsbygdsdepartementet 1 e 
~~~tal som förts har dock varit att om stöd

ivan per djurenhet blir lägre än den före-

slagna så vill vi ha möjlighet att återuppta 
en diskussion med lantrasföreningarna om 
stöd utformningen. 

Högre stöd för kor i kokontrollen är en fråga 
som fått ett svalt mottagande när den tagits 
upp i diskussionen med övriga lantrasförenin
gar. En ökad kvalitetsinriktning av ersättnin
garna i syfte att stödja arbetet med bevarande 
av de mest hotade delarna av en art eller ras 
kan dock bli nödvändig och då blir i stort sett 
alla rasföreningar berörda. 

Det är i dagsläget oklart vad som händer med 
stödet till bevarandet av hotade husdjursraser 
i nästa landsbygdsprogram. De åtaganden för 
ersättning för hotade husdjursraser (MUTRO
stödet) som går ut 2013 kan inte förlängas. Vad 
som kommer att ske med denna ersättning och 
övriga åtgärder för att stödja bevarandearbetet 
framöver är ännu oklart. 
Det som känns angeläget i dagsläget är där
för att följa utvecklingen inom fjällrasen så in
gående som möjligt och samtidigt hålla kom
munikationen igång med de aktörer som har 
möjlighet att påverka och har ansvar för be
varandet av den biologiska mångfalden och 
våra nationella och internationella åtaganden 
på detta område. 

Vi ber om ursäkt för att ni fått vänta länge på 
detta svar. Mycket har dock hunnit hända un
der det senaste året bl.a. vad gäller förutsättnin
garna för det arbete som ert brev handlar om. 
Dessa händelser har nu kunna beaktas i svaret. 

Med vänlig hälsning 

Katharina Gielen 
Göte Frid 
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20 ÅR SEDAN PRIS ARBETE 
DROG IGANG PA ALLVAR! 

Denna höst är det 20år sedan veterinär Peder 
Jakobsson åkte ut på sin noggrant planerade 
första resa för att samla in sperma på fjäll
rastjurar ute på gårdarna! Det kan väl vara 
på sin plats att när vi nu så nesligt och respe
ktlöst behandlas av regeringen låta påminna 
oss om varifrån vi kommer och den kamp 
som vi en gång startade och som föreningen 
är sprungen ur! 

WWF KALLAR TILL MÖTEN 
1992 började arbetet att formera det 

som senare skulle komma att bli Projekt Räd
da Fjällkon, 4de maj kallades Sven Blomberg, 
Mårten Dahlberg, Patrik Gyllenhammar, un
dertecknad, Ola Jennersten WWF, Kurt Graaf 

enbanksnämnden, Jan Lockvall DGH, Lenn
;rt Nyman WWF, till ett möte på Ulriksdals 
slott på initiativ av Nils Dahlbeck och K-G 
Hedling som också närvarade. Där presen
terade Dahlbeck och Hedling ett färdigt kon
cept på en fjällrasförening som skulle ha Jan 
Lockvall som sekreterare och Hedling som 
ordförande. Situationen för fjällrasen belystes 
målande av Nils Dahlbeck som menade (helt 
riktigt) att något måste göras omgående. Man 
hade i slutet på 80talet trott att det fanns ca 
2000renrasiga fjällkor och nu framkom det 
att det 1992 fanns snarare 200 (vilket var en 
underskattning) och att det var bråttom. Det 
akuta var den dåliga tillgången på renrasiga 
tjurar via semin. Dahlbeck och Hedling föror
dade en omedelbar start av en ny förening 
ch Dahlbeck avsåg finansiera en sådan till 

~n början. Jag själv och Patrik Gyllenhanunar 
var mer tveksamma till en ny förening i detta 
skede och ville ge SKE-föreningen en chans 
via att motionera den vägen om ökad tillgång 
på fjällrastjurar. 

Mötet beslutade också att skriva en mo
t' n till SKE-föreningens årsstämma om att 
10 . . . .. 
"tta in fler fjällrastJurar i semm om an detta sa . . k o 

iskerade att dessa mte flc nog manga döt-
~ar för att bli avkommebedömda. En eventuell 

16 

· · te anfjällrasförening lades på is eftersom vi m med 
såg att vi kunde få nog många djurägare ing
oss. Om än det funnits osämja kring kors: en 
saveln inom SKE-leden så var det d.:betet 
stark sammanhållning inom den ... a arn
skulle dock startas genast med att gorfyfrarn 

f.. att a ingar med bredare genetisk bas or 
intressanta nya avelstjurar. antog 

SKE-stämman sommaren 92 beslöt 
utan större diskussion motione~ och f urar, 
att verka för att det skulle sättas m fler \ var 
Avelsledningen på Nordavel/Svensk Ave rför 
dock kallsinniga till att verkställa detta va 
ytterligare steg togs. k Uelse 

Den 22 december skickades en ~·nter
~t från WWF till det som då kall~~es_ .. 

1
~kons 

imsstyrelsen för aktionsgruppen for fJa 
8 

feb-b 
"t den evarande" för ett formerande mo e "JilIIla 

ruari 93. Mötet skulle diskutera och be~t~ äng 
. f .. f .. att fa ig sig or vad som behövde göras or kulle 

ett konkret arbete och vilka former detta 5 äcka t 
· .. "k att V a sig. Det hade förekommit torso nder 

frågan kring fjällrasen några gånger u inte 
det gångna decenniet men detta had~örjat 
lett nånstans, antagligen för att man rnis-

f .. h h detta ovan or uvudet på djurägarna oc d t 1åg 
stag skulle inte göras denna gång. Bor e vida 
Väldigt öppet och frågeställningarna :.ara 

0
c]:i 

kring vilken väg som var bäst att betrad rnen h 
·· ka ur långt resurserna skulle kunna rac '·ngs-d b .. 11 föreill :t :slots att vänta med event~e .. få rned 

b1ldmng och stambok för att forsoka t med 
SKE-föreningen på båten. Tanken var at sJ(B
ett seriöst arbete försöka få så många av 

55
e-f .. . ·1· t intre orenmgens medlemmar som möJ ig a ·reld d 

· te 1 ra e att vara med i arbetet och m kon-h 
. l ·alitets amna 1 ett konkurrensläge med OJ kade 

flikter som följd. Det arbete som bråds asW m .. å o f m renr . .. er an n got annat var att fa ra . rdag 
fJallrassperma för allmän användning. bleJll 
verkar det som ett mycket avlägset pr~ uen 

.. . . kont10 nar v1 har så få som 873kor kvar 1 på 
Och det finns över 20Qfrysta fjälJrastju~rr~eP 
fanns dryga tvåtusen SKE kor i kontro 

fjälll<on 

Erik Nilsson. . J kobsson och Per- Foto: Robert Nilsson . "r Peder a . d Chefsveterma 
Spermasamling i fält augusb 

93 
me .. 

1 

K takterna 

0 

. .. . rar att få tag pa, 
bara dryga dussinet fJallrastJU cket begränsat 
samt ett större antal med ~y er 

20
0000 dos

spermalager. Däremot fanns ov .. en barkade 
k . . t å vart vag er orsnmgs SKE mfrys s .. tt formera 

M ··t t beslot a Var inte svårt att se. o e kunde ta tag 
e · d WWF som . ,, . n ProJektgrupp un er "furtillverkmng 
l det praktiska arbetet, med l KB-förenin_gen 0

ch fortsätta försöka paverka S från korsmng
:tn.er mot fjällrashållet och bort 
save1n. 

NORGESPÅRET . bbade vi på 
Ett tag under våren 93 . JO ti·n Norge 1

.1! k.. tJurar . c:tngt gångna planer att ora ett färdigt 
~ch frysa in dom där. Vi ha~e t,~~ksdeparte
hllstånct från det norska Jord rna. Sper-
lh k .. de plane ·•lentet om att dom go? a? . i både Norge 
:tn.an hade då funnits tillgangllg og dra en 

h få man n 
0
c Sverige. I efterhand r_ tartade den 

l" · nte s . attnadens suck över att vi i . mällt igen 
Vägen för den hade obönhörligef :nabbt som 
framför näsan på oss, kanske ~ EU. Efter det 
llästa höst då Sverige gick med i tet en mer 
h d partemen ·t ar det norska jordbruks ~- . till transpoi 
betydligt "avvisande" installmng 

. över gransen. on 
av svenska dJur k . te slut och vi fick ett 

t doc m · 
med Norge og d STN-föreningen som m-
bra sammarbete me t hJ'älpte dom oss med 

dessu om b k spirerade oss, vi fick köpa ur deras gen __ an 
tjursperma som. . an norska gränsen stang
och senare prec1s.~nn ·n tJ·urar från Sverige och 

de dom kopa i 
des kun .. .. d ras egen del. 
samla dar for e 

MOET spåret ar en av projektets 
Nils Dahlbec~ :~: :a med Bengt Lind

varmaste tillsky:1:~ avelsprofil för SLB/Ho_~-
he som var en klat ett avelssystem for 

h de utvec ·· 
stein och a .. . baserat på embryoover-
avkommebedomn:~lrstone en lockan~e tank: 
färingar. Det var nrasiga fjällkor da var pa 

ftersom antalet re . å (det uppskattades av 
:n absolut botte;;~~r men var antaglig_en åt
många till runt 3 h d tta skulle möjhggora att 
minstone 500) o~ a :mbryon på korsningskor 

la in renrasig d öka upp popu-man .. snabbt kun e ... 
och den vagen å den renrasiga fJallkon. Ett 
lationsstorleken p . lutet på april 93 hos K-G 

··te hölls också i s K-G tillsammans med 
mo d" J·ag och ET" 
Hedling, ar tt färdigt "MO pro-. ade fram e 
Bengt skiss 17 
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gram för fjällrasen. Ett sådant skulle ha ko
stat rejält med pengar men Nils Dahlbeck var 
drivande i denna fråga och Lindhe var sugen 
på ett "fullskaleförsök". Jag var själv väldigt 
nyfiken på iden och tilltalad av möjligheten att 
den vägen lägga upp ett embryoförråd som en 
genbank för rasen. Men K-G Hedling var den 
som tappade sugen först och övertalade Nils 
Dahlbeck om att det inte var rätt väg. Direkt 
som Embryotanken släpptes försvann Lindhe 
ut ur bilden hösten 93, han hade egentligen 
inget intresse för fjällrasen utan var bara in
tresserad av att testa MOET systemet. I efter
hand är jag fortfarande rätt kluven till iden , 
Lindhe var inte lätt att ha med att göra och det 
hade blivit dyrt, men vi hade rätt snabbt kun
nat bygga upp ett unikt embryolager som re
dan idag hade varit intressant att kunna plocka 
upp enskilda härstamningar från. Så oavsett 
om systemet funkat eller ej för att få fram av
elstjurar för bedömning, hade vi haft fördel av 
det. Generationsintervallet är så pass snabbt 
att en del av de kor som fanns då är helt borta 
ur rasen idag och av de fyra initiala besättnin
gar som gick med i arbetet är bara en kvar som 
förut. Men det hade blivit dyrt och tungarbetat 

så frågan är om vi mäktat med det i slutändan, 
det hade även fört med sig praktiska problem 
som äganderätt till embryon och dylikt. 

NYA MOTIONER 
Under tiden utarbetade underteck

n~d ett gruppavelssystem för att hålla isär 
harstamningarna på den allt mer närbesläk
tade fjä~lraspopulationen. P,R,F antog den och 
det mot10nerades till 1993års SKE-stämma om 
den, och där antogs den trots att avelsledar
en Stig Näslund var bestämt emot. Det fanns 
en k~rna av djurägare som slöt upp bakom 
korsmngsaveln men det som förvånade mig 
~ar att så många var positiva till en återgång 
t~ll den renrasiga fjällkon och gärna anslöt sig 
ti~l arbetet. Det kändes då som om det var onö
digt att starta en till förening och att vi skulle 
k~n~a klara arbetet inom SKB hängnet. En 
viktig aspekt var även att SKBföreningen till
s_atte ~~~lskommitten för SKB, en mycket vik
tig moJhghet till avelspåverkan. 

Resultatet av ett språng syns i provröret, efter besikt · k 
nmg yldes sp 

erman och flögs ned till Svensk Avel. 
18 Foto: Robert Nilsson 

GOTLAN DSPÅRET 
Under våren 93 togs kontakt med chefs

veterinär Peder Jakobsson från Gotlands 
husdjur. Det gällde ju att komma igång med 
spermasamling av tjurar för att ta till vara det 
material som redan fanns ute på gårdarna. Det 
f~nns en djupt rotad misstro bland fjällkoentu
siaster gentemot gamla Norrlands tjurcentral 
s O 

enare Nordavel som under projektets gang 
sen fusionerats in till Svensk Avel. Det må vara 
(' 0 

att eller orätt men Nordavel/Svensk avel sags 
~~ många av oss som fjällrasens värsta fiende 
for att man "öste" ut korsningssperma under 
namn av "ren SKB" vilket lurade mången 
~jällkoentusiast som inte hade alla härstamn
in~ar klara för sig. Samt inte minst l~_rade 
a~ingslösa seminörer som tyvärr visste annu 
mindre i många fall men lojalt distribuerade 
sperman. Den som personifierade det~.a Nor
?ave1 var avelsledaren för SKB Stig Naslund, 
i efterhand är det bara att beklaga att vi inte 
kunde överbrygga den klyftan och haft ett bät
tre s · N Men det .. amarbete med Nordavel/Stig · 
ar b .. tt eller ara att konstatera att återigen ra 
orätt fanns det inget förtroendekapital kvar att 
arbeta med. Där fanns ju även det stora sper-

l>er-E · t It 
diur" ttk Nilsson Syden. Mycket glad och s O för 
P,n_ agare som helhjärtat stöttade och arbetade 

,:P. 
Foto : Robert Nilsson 
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malager på 200000doser korsningssperma 
som Nordavel producerat fram som hela tiden 
tappade i värde ju mer fjällr~ssperma so_m kom 
fram, så det fanns även en icke obetydlig eko
nomisk stötesten som spökade. Man kan dock 
konstatera att när Stig Näslund försvann så 
försvann även den siste tjänstemannen som 
hade någon som helst grund och kur_iskap 
· SKB/Fjällrasaveln inom tjurprodukt10nen 
~ch att man hur konstigt det ä~ kan låta idag 

k ar honom just för att han i alla fall hade sa n o .k 
så pass mycket kunskap att han hade en asi t, 
om än man nu inte delade den. 

Alltnog det blev bestämt att Peder Ja-
k bsson skulle sätta ihop ett koncept för sper
:asamling ute på gårdarn~, en lite~ anekdot 
· d tta sammanhang är att Jag felaktigt under 
i e ,, 
fl år informerade om detta som spermata-

era 1· .. t d · g" vi'lket det inte egent igen ar u an en ppnm . . 
.. tt termen är spermasamlmg eftersom tJuren ra a . . ,, 

1 
,, 

frivilligt ger ifrån sig sperman som vi . sam ar 
Denna felaktiga spermatappnmgsterm 

~~;~en spökat i alla år sen dess ?ch fortsätter 
så att göra hos många än idag, mitt fel, ber om 
ursäkt! Åter till Peder! . . 

Tack vare att Svensk Avel bildades i 
denna veva så öppnades ett fönster _där Pro
. kt .. dda fjällkon företrädda av Nils Dahl
Je kr~atrik Gyllenhammar och Bengt Lindhe 
bec ' B ·1 H k .. ffade Svensk Avels nye VD erti ovmar 
ra i senare skulle få känna hade hårda ny-
s;;o~h inte var att lita på) och förhandlade 

p tt ProJ· ektet skulle samla sperman och 
fram a 1 d.. h t 

tera den till Svensk ave s orr oc a 
trans por 

k tnader dit så skulle Svensk avel frysa alla os . . 
. d ch försälJ·a den som precis vilken an-m en o 
nan SKB sperma soi_n helst. D~_t_t~ g~adde ~ss 

t ftersom det i ett slag moJliggJorde dis
enorm e 

. . av sperman och att den skulle kunna tnbut10n o • 
.. d av de dJ'urägare som sa ville. Det anvan as . 

glömdes bort var att formalisera allt 
enda som .f ·1k 

O tt papper med underskn ter v1 et detta pa e .. o 

k lle visa sig kostsamt och holl pa att 
senares u 
ekonomiskt tippa hela P,R,F._ . . . 

P.R,F hade tagit ett prmcipbeslut vid bil-

d t ' m att vara totalt öppna med verksam -
dan e o · 

h alla protokoll och beslut skickades 
heten oc · h s · .. k" edom till SKB-förenmgen oc tig 
for ann f'" .. . t d . .. d Flera av oss satt or ovng me 1 
Naslun · L. 

1 en Så konstigt vore annars. 1te an-
SKB-styre s O • 

. 1 .. t berättade vi da glatt i hågen om upp-
i~_gs os ed Hovmark för en mycket förvånad 
gorelsen m 
Stig Näslund. 19 
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· , ~~-

•.• Fa~e,man SKB6688. En av 2a årets P.R F r . s!f' . . - , .. 
hck hogst mjölkindex av de årens t1"urar B'l Jdurar som kommit att fao b t . · an annat f f e ydelse · f ... ar ar till 6873 p 1 Jallrasaveln och den som 

. ~eder arbetade intensivt med att 
manstalla ett brukbart koncept h sam-
t 

· 
1 

f a , oc med ma 
ena ran den gamla nedlagda t' . -

på Gotland så fick han ihop J~rstat10nen 
fältsamling av tJ'urar Det ga . etn ungerande · ar m e nog att a 
peka att den arbetsinsatsen han · pa
yttersta vikt för att det blev naa g t gJorde var av h o resultat .. 

~vu.dtaget av projektets arbete. Han va ov:r-
trotthg och entusiastisk och . t . r ofor-. m e mmst 'kt' 
kunmg och seriös. Tredje veckan i A vi . igt 
startade han den första resan ugusti 93 
för att samla fjällrastJ'urar Degt enom ~orrland · varspanna d 
att ~ara med och se hur det gick till och n e 
av tJurarna använder vi ä 'd . en del 

1 
n 1 ag. T11lexe 

sam ades 145 Tessar 156 Z mpel , onat 157 L' 
161 Smille, 1 Hubert, 21 Svartenlind 1 irken, 
och 1 Arne den resan Des t ' 65 Leo 

N
. · su om samlad a 
ils Dahlbeck ett antal tjurar av N es at 

Telemark, Fjordfe, mm. orska raser, 

Sperman flögs efter samlin 
troll med J etpack ned till Sk d.. g och kon-. ara ar den k.. d 
ut till Svensk avel och payett d or es . era es och fr 
m. Det kan låta som en enk 1 . ystes e operation .. 
man skriver om den 2oår nar senare men den 

20 

aramir. , 

krävd . Foto: Robert Nilsson 
e mmutiös 1 . er för Pa0 a P anermg och den stod Ped-
. varen 93 t fält och frys . estades även att samla på 

tjuren som :s_i~på ~-LU och 27 Gunde var den 
man sen tog .. od for sperman. Vart den sper-

Överh vagen vet jag faktiskt inte idag. 
säga att Gotl uvu~taget kan man utan överdrift 
tigaste bast· an~ i praktiken var fjällrasens vik

ion aren 93 P,R,F av Pat .k -94. För dels leddes hela 
påstå att · n Gyllenhammar och 1·ag vågar 

a ingen h d . da, hans 
1

.. a a e kunnat göra det battre 
. ormaga tt sig an besl t f a med ett belevat sätt ta 

h
.. u s attare o h . b ovde ha k c andra personer Vl e-

ontakt d av oss andra h me . var outstanding. Ingen 
människor ade rutm nog att hantera andra 
höll hårt i ;ch pappersexercis som han, han 
dom räckte ea P:ngar vi fick från WWF så att 

h 
sa langt .. ·1·gt 

oc var en som det bara var moJ 1 

S 
mycket v'kt ' · t en hade · i ig kugge i maskinene · 

mget bl. · och han g· ivit av om vi inte hittat Peder 
Jort ett a b samlades ytt l' sa ra jobb. 1994 på hösten 

Fagerman 
1
:~ igare tjurar som 41 Duvolen, 4

4 

Svempa, 31

7 
Ee Ide~r, 170 Snabbe, 25 Noak, 2

3 

Flink, 162 Lin meh, 177 Rusk, 183 Lillerno, 4
6 

us, l64 Lim, 57 Hinder, 3 Dollar 

161 sm ·n 
tjuren a~: SK~6

0

673 kanske den mest betydelsefulla 
Boström U e tva arens gårdssamlingar. Född hos Rune 

ttersjöbäcken. 
Foto: Peder Jacobsson 

Och 28 J dage a~re. Flera av dom finns i stammen på 
ns Viking G fjälltjurar. 

ALLT GICK INTE EFTER PLANERNA 
e:n. hel ilt ~yckades naturligtvis inte dessa år, 
att Vet el tJurar gick inte att frysa. Det är svårt 
att tid a varför men i vissa fall antagligen för 
blev /n från samling till färdig infrysning 
orsak or l_ång. Eventuellt var det genetiska 
enkel~r'. viss~ tjurars sperma lämpar sig helt 
kvalit inte for nedfrysning och har för dålig 

b 
et efter · · . åcte 
93 

upptmmg. En del t1urar samlades 
llliljöfak och 94 med olika resultat så andra 
På tju torer kan också spelat in. När man ser 
let inrval.et ska man betänka att vi vid tillfäl
öppn e _visste att Alebäcksmöjligheten skulle 
bara \sig ett par år senare. Då 1993-94 var det 
få att e .~ treårigt projekt som vi tänkte försöka 
som ;acka fyra år som vi såg framför oss. Det 
som rn~~~ oss var att samla så många tju:ar 
Vi läm:~ i~~ ~:dans tid var. En del tjurar tick 
Var "h darhan för att modern inte levde och 
boksb Y~.ad" · En del för att dom inte var stam
för att erattigade ur andra synpunkter, ett krav 
tforen sperman skulle få lagras över tid var att 
skune var korrekt stamboksförd. I annat fall 
Slä:n.g den efter lantbruksstyrelsens regelverk 

as n .. ~egler ar tjuren hade uppnått Sårs ålder. Ja 
1 na var å "k Våra m nga och vi var nya och osa ra 

roller 11 . · ur vi hade Peder! 
fick En smäll vi åkte på var att vi hösten 93 

e:n. fakt . 11.or. E:n. f'" lila från Svensk avel på 7000?~ro-

hacte då. or oss svin~lande sum~a so;n ~i mte 
Det var misstaget att mte fa pa pap-
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157 Lirken SKB6698 samlad både 93 o 94, en annan 
potent tjur ur L-linjen från Rune Boström. 

Foto: Peder Jacobsson 

per det som överenskommits på våren 93 med 
Hovmark som bet oss i rumpan. Det var nog 
inte konstigare än att Stig Näslund efter att 
han hört oss glatt berätta om överenskom
melsen med Svensk avel tog kontakt med sin 
VD och undrade vad han tänkt på när han 
menligt påverkade sitt egna bolags SKB avel 
med att frysa in och tillhandahålla fjällrassper-
ma utvald av oss amatörer . 

Den gången klev Nils Dahlbeck in och 
räddade oss med pengar från någon fond han 
rådde över. Jag antar att han kände sig med
skyldig till misstaget med dokumentationen 
av överenskommelsen då han var med och 
förhandlade i saken. Ett problem som då dök 
upp var att vi ju då helt plötsligt befanns vara 
ägare till ett par tusen doser sperma vilket in-

.: . r 
155 Levi SKB6676. En av tjurarna som vi inte lyck
ades få brukbar sperma efter upptining av. Finns 
dock idag kvar bland annat som farmorsfar till 6877 

Fänrik, Foto: Robert Nilsson 
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gen av oss förutsett. Senare löstes detta med 
att vi gav bort sperman till jordbruksverket 
som sen finansierat en del av sitt bevarandear
bete med den. 

NYA DJÄRVA PLANER 
Eftersom det var både vin och vatten 

som resultat på att skicka ned sperman till 
Svensk avel för infrysning, och dessutom rätt 
dyrt började Peder under vintern 94-95 skissa 
på att även frysa in sperman i fält. Han testade 
tillsamman med en anställd på svensk avel 
ut en metod där man payetterade och frös in 
sperman redan på gården. Metoden testades 
i praktiskt bruk på SRB tjurar på tjurstationen 
i Kalmar och gav utmärkt kvalitet på sperman 
efter upptining. Ett enkomt fordon skulle forsla 
Peder och den andra personen han samarbetat 
med och tillsammans skulle dessa sköta fält
jobbet. Vi såg mycket fram emot att testa detta 
system, ett problem skulle sen vara spermad
istributionen på denna sperma, det var långt 
ifrån säkert att svensk avel skulle sköta den. 

Vi antog att vi skulle måsta köra ut den själva 
till sektionerna, om det varit möjligt att lösa 
är inte helt säkert det heller. Idag när många 
av oss har egna spermakärl hade det gått ut
märkt men så var inte fallet 1995. Men så tog 
det tvärstopp. Bara ett par veckor innan avresa 
för sommaren 95s samling fick den Svensk 
avelanställda ett samtal från Bertil Hovmark 
där han upplyste om att om hon åkte iväg med 
Peder hade hon inget jobb kvar när hon kom 
hem! Ord och inga visor från en despot! 

SVENSK FJÄLLRASAVEL BILDAS 
Arbetet med spermasamling på gårdar

na gick i stå för att svensk avel vägrade att ta 
emot mer för infrysning. Med hjälp av Sven 
Jeppson på Jordbruksverket löste det upp sig 
och 1995 på hösten kom samlingarna på Ale
bäck igång som fortgår ännu. Samarbetet med 
Svensk avel kärvade dock betänkligt. Stig 
Näslund hade avgått som sekreterare för SKB 
föreningen 1994 och ersatts med Curt Johans
son som jobbat som seminör i Vännäs. Han var 

SKB stämman 1995 på besök i Uttersjöbäcken hos en av de mest bet del . .. .. . 
Besättningens grundare Rune Boström till vänster, närmast bred . d 1 sefulla ~Jallrasbesattnmgarna. 

vi onom Patnk Gyllenhammar. 
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känd som en korsningsvän och det fanns hos 
oss fjällrasförespråkare en tvekan kring hans 
namn, men SKE expeditionen skulle flyttas 
från Rossö där Nordavel funnits och nånstans 
måste den landa. Norrmejeriers producent
tjänst erbjöd den hamnen och vi provade. Vad 
vi inte då visste om var Curts vilja att blidka 
sin VD Hovmark. 

Eftersom SKBföreningen stämma eft
er stämma vridit sig mot fjällrasen och från 
korsningsaveln så grymtades det inom svensk 
~~el om detta. I september 1995 väcktes ~tt 
forslag från Svensk avel om att kalla ihop till 
ett samtal om den fortsata SKE aveln. Tank
en var att samla ett brett uppbåd intresserade 
från SLU, Genbanksnämnden, SKBstyrelsen, 
Svensk avel, Rödkulleföreningen med flera 
~-åde Patrik Gyllenhammar som då var ord
farande i SKE-föreningen och jag själv kä~de 
st~r tveksamhet kring det kloka i att delta 1 ett 
lll~te med många intressenter när vi inte .:'ar 
eniga inom SKBstyrelsen. Vi hade ett lage 
llled tre för fjällrasen och två för fortsatt SKB 
~~el. Vi sa till Curt att inte acceptera inbjudan 
~or SKE-föreningens del innan vi var sams 
~nom styrelsen om vad vi skulle följa för lin
J~ i avelsfrågan. Detta gjorde han inte varför 
~i tva~gs åka till Uppsala i november f?r att 

elta i det som vi senare kom att benamna 
h.. d 

ardsmältekonferensen för att det förstör e 
lllöjligheten att vara kvar inom SKB begreppet 
llled fjällrasen. 

Vad vi inte begrep var att Svensk avel 
bakom SKBföreningens styrelses rygg gjo_rt 
Upp med Curt Johansson och två personer till 
om att ta över rollen som avelskommitte för 
S~B inom Svensk avel, så mötet var mer eller 
~indre en chimär för att få en anledning att 
~dsteppa SKE-föreningen från Svensk avel~ 

sida. Kontentan av Curts handlande blev att vi 
såg oss tvungna att bilda eget och därigenom 
korn · o b .. · inte . vi trots att vi egentligen fran 011an 
Ville d t . .. .. . e att starta en fJallrasforenmg. 

SÅ HÄR I EFTERHAND 
Så här i efterhand var det nog lika bra ;tt Vi särade på oss, fjällrasförespråkarna oc~ 

foKB avelsförespråkarna. Antagligen hade vi 
. rtsatt käbbla för och emot korsningsaveln 

till d · t m var enna dag. Det vi då inte viss e O . 

~et EDstöd som infördes och som naturligtvis 
orn att gynna oss som jobbade för en hotad 

fjälll<on 
ras enligt EU statuterna. Självklart sved det 
i SKB leden och det vart många års knarriga 
relationer efter detta. Tråkigast var ändock att 
lämna den kader av gamla föreningstrotjän
are som fanns inom SKE föreningen. Männis
kor som det gick att bygga en förening ikring. 
Många följde med till ~ällra~ave~, många vart 
även medlemmar i bada forenmgarna men 
många stannade kvar inom_ SKB. Idag_ ä_r do~ 

fl ta borta och SKB förenmgens aktivitet ar es k . 
minst sagt begränsad, jag kan doc mte annat 
·· espektera de gamla SKB medlemmarnas 
an r 011 · h 
engagemang för sin sak och deras utha 1g et. 

M behöver ju inte hålla med om avelsup-an . k 
plägget för att känna sympati för mänms orna 

bakom. 
Samarbetsproblemen med Svensk avel 

1 .. t sig när Curt Johansson försvann som av-os e 
1 

o · 
1 

1 1 d f e men det kostade ett anta ar 1 s utet ese a , . . o 
å 90talet med löjligt få fjällrast1ur~r msatt~ pa 

P k avel Han fortsatte satsa pa korsnmgs svens · o 
SKB och vi i Svensk fjällrasavel satsade allt pa 

1 ka fram material till de fortsatta Ale-att p oc .. d .. 
b .. kssamlingarna. Camilla Swar tog over 

ahc .. Joachim Gustavsson skötte de förhan-oc nar .. M. 
. så funkade det bra. Nar sen ia 

dlmgarna o . k d ·· 
S. .. ren tog över Camillas roll sa g1c et annu 
.J

0
g h de sista 10åren har vi haft ett enkelt lattare oc . . 

och bra samarbete med Svensk avel/V!ki~g. G. 
D t ·sta året har de kulliga raserna pa Viking 
G \:~nat i knät på Evgenij Teleschenko och 

. o h as att det kan fortsätta vara ett prob-
v1 far opp .. ok kt 

m fritt samarbete. Idag kanns bra en myc e 
le ·· ··1 d t avlägsna och skönt ar va e . . 

Det är lätt att konstatera att mgen. av 

d förutse den händelseutvecklmg 
oss kun e . . d o p 

k dde från mötet 1 februan 1993 a ro-
som s e · b f . ..dd FJ.ällkon startade sitt ar ete ram 
Jekt Ra a . dl o 
. . Att . ordbruket skulle m1sshan as sa till idag. J .d .. 

d t dde vi inte Det vi har 1 ag ar en ras 
i grun ro · 

t d genetiskt än den var 1993 men bättre rus a . o 1 .. vårare utmanmgar, lat oss eta 
med nya an s . h 

fler de möjligheter som fmns oc 
tillsammans e .. . .. ' 

.. ..k fortsätta arbetet for fJallrasen. torso a 

Robert Nilsson 
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Det fanns inte plats för några livdjursannonser i detta nummer, däremot sa 
finns dom på hemsidan. Gå in där och kolla eller ring Mårten Dahlberg· 

Foto: Robert Nilsson 

I nästa nummer: Kommer ni bland annat få läsa Lars-Göran Lindgrens artikel om 
Arnefamiljen, i serien Fjällnära tjurfamiljer samt om resultatet på årets Alebäckssamling. 

*** * * * * * * *•* 

Detta material har delvis 
tinansierats med EU-medel 
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